
probíhat pomocí dvou obálek – doručo-
vací a úřední – aby byl zachován prin-
cip tajného a  bezpečného hlasování. 
Tento systém zajišťuje, že volební lístek 
bude doručen bezpečně a  anonymně 
příslušnému úřadu, čímž se eliminuje 
riziko zneužití nebo ztráty hlasu.

Ministr vnitra Vít Rakušan k tomu uve-
dl: „Po zhruba 90 hodinách obstrukcí 
opozice jsme dotáhli to, co předchozí 
vlády slibovaly, a korespondenční vol-
bu jsme schválili. Usnadnili jsme tak 
našim krajanům možnost volit.” Podle 
Rakušana korespondenční volba plní 
dlouholeté sliby předchozích vlád a sny 
občanů žijících v zahraničí, kteří chtějí 
své základní občanské právo vykonávat 
bez zbytečných komplikací.

Sněmovna schválila zavedení korespon-
denční volby, která umožní občanům 
Česka žijícím v zahraničí volit z pohodlí 
domova. „Zavedením korespondenční 
volby plníme slib Starostů a programové 
prohlášení nejen této vlády, ale dokon-
ce i vlády předchozí. Volební právo patří 
mezi základní občanská práva, a  proto 
chceme našim spoluobčanům maximálně 
usnadnit jeho výkon,” uvedla poslankyně 
Lucie Potůčková. Ocenila také konstruk-
tivní jednání s opozicí, které vedlo k díl-
čím technickým úpravám zákona.

Korespondenční volba se bude vztahovat 
na volby do Poslanecké sněmovny, volby 
prezidenta a  volby do Evropského par-
lamentu. První možnost volit korespon-
denčně bude už v  roce 2025. Volba bude 

Skončily volby do Evropského parlamentu, vystřídal je čas analýz a bilancování. A to i v našem hnutí. Probírat se daty a trendy, které 
lze z volebních výsledků vyčíst, ještě nějakou chvíli zabere, nicméně první rychlé vyhodnocení jsme museli udělat už pár minut po 
zveřejnění výsledků, a to na tiskové konferenci v médii nabitém volebním štábu v sídle naší Hlavní kanceláře.  

(Pokračování na str. 2)
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Vít Rakušan

KORESPONDENČNÍ 
VOLBA PRO ČECHY ŽIJÍCÍ 
V ZAHRANIČÍ BUDE!

NOVELA ZÁKONA 
POMÁHÁ ŘEŠIT 
DOMÁCÍ NÁSILÍ  
A POSILUJE OCHRANU 
OBĚTÍ
Vláda schválila novelu občanského 
zákoníku, která řeší domácí násilí.  
Zavádí jednotnou definici tohoto  
trestného činu a posiluje ochranu obětí.  
„Pachatel a oběť nemusí sdílet domác-
nost. Zákon se netýká jen fyzického,  
ale i psychického, sexualizovaného 
a ekonomického násilí,” uvedla  
poslankyně Barbora Urbanová.

Zákon prodlužuje dobu vykázání  
násilníka ze společné domácnosti  
z 10 na 14 dní a ukládá Policii ČR po-
vinnost zabavit násilníkovi zbraň. Také 
zakazuje mediaci během rozvodových 
řízení, pokud došlo k domácímu násilí. 
Při rozvodu a rozhodování o péči o děti 
bude bráno v úvahu, zda v rodině do-
cházelo k násilí. Orgány sociálně-právní 
ochrany dětí (OSPOD) nově pomohou 
dětským obětem s uplatňováním jejich 
práv v trestním řízení. Novela slibuje 
efektivnější ochranu a zvyšuje důvěru 
obětí v právní systém.
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Úvodní slovo

POLOPLNÁ, NEBO POLOPRÁZDNÁ? 
– Vít Rakušan

Netajil jsem zklamání, věřil jsem v  překoná-
ní „magické“ hranice 10 procent, která by nás 
v dlouhodobém vývoji preferencí a volebních 
výsledků na národní úrovni posunula zase 
o  kus dál. I  oněch 8,7 procenta je posun, ale 
menší, než jsem si přál. Navíc jsem měl mož-
nost sledovat úsilí kandidátů a celého volební-
ho týmu, ostatně sám jsem se do něj rád zapojil, 
a čekal jsem, že ta energie, erudice a nadšení 
se přetaví i do ještě lepšího volebního výsled-
ku. Čekal jsem zkrátka „malý zázrak“ a přišel 
„jen“ docela slušný výsledek.
Protože je potřeba férově říct, že ačkoliv nad 
volebním výsledkem nejásám, velmi dobře 
si uvědomuju i to, co je na něm pozitivní. Dva 
mandáty místo dosavadního jednoho, celko-
vý počet hlasů, velká podpora mezi mladými 
voliči, jediná vládní strana, která posílila, ani 
v jednom kraji jsme nedostali pod pět procent… 
Zkrátka argumentů, zda je naše volební skle-
nice poloplná, nebo poloprázdná, by se našlo 
dost. Já mám tendenci vnímat ji spíš jako po-
loprázdnou, byť pesimismus mi není bytostně 
vlastní, a vysvětlím proč:
Protože v těchto volbách neuvěřitelně vyrostla 
mimoparlamentní opozice. To by samo o sobě 
nebylo tak hrozné, kdyby se nejednalo o komu-
nisty (šikovně schované za jiným brandem) 
a postklausovské Motoristy. Spojuje je národo-
vecká nota („zlá EU“, odpor k podpoře Ukraji-
ny, …), nevybíravá forma komunikace a pozice 
na extrémech politického spektra (i když tak 
dlouho jdete doleva, až dojdete do krajního 
prava, to z historie známe). Našich 8,7 procenta 
by mě nemrzelo, kdybychom s nimi neskončili 
až za těmito subjekty, které považuju nejen za 
politické soupeře, ale za reálnou hrozbu pro 
trvání demokracie v Česku. 
Co s  tím? To bude pro nejbližší dobu otázka 
mnohem zásadnější než analýza právě skonče-
né volební kampaně, jakkoliv ta je taky důleži-
tá. Pokud se těmto uskupením daří mobilizo-
vat lidi, kteří standardně k volbám nechodí, je 
evidentní, že jim stávající parlamentní strany 
nenabízejí to, co od politiky čekají. To je potře-
ba změnit. Jestliže bychom totiž díky našemu 
„nárůstu“ v  evropských volbách mohli být 
označeni za „krále“ mezi vládními stranami, 
je to pořád jen jednooký král mezi slepými. 
A to by bylo pro úspěch v dalších volbách sa-
kra málo. 

VÍT RAKUŠAN, 
ministr vnitra, předseda hnutí Starostové
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DŮLEŽITÝCH ZMĚN SE PODAŘILO DOSÁHNOUT 
TAKÉ V OTÁZCE ZAJIŠTĚNÍ UDRŽITELNÉHO 
FINANCOVÁNÍ REGIONÁLNÍHO ŠKOLSTVÍ, 
KTERÁ JE VÝSLEDKEM DOHODY SE ZÁSTUPCI 
ŠKOLSKÝCH ASOCIACÍ A ODBORŮ.

ÚSPĚCHY LETOŠNÍHO ŠKOLNÍHO ROKU: 
DIGITALIZACE PŘIHLÁŠEK A KLÍČOVÉ REFORMY 
VE VZDĚLÁVÁNÍ
– Mikuláš Bek

Příští rok na podzim nás čekají sněmovní volby, a proto je nut-
né pokračovat v prosazování odvážných a konkrétních opat-
ření, která pomohou zlepšit náš vzdělávací systém. V letošním 
školním roce jsme proměnili systém podávání přihlášek tak, 
aby přinášel méně stresu dětem i rodičům. Chtěl bych zde moc 
poděkovat především ředitelům škol, zřizovatelům a kolegům 
z  CERMATu i  ministerstva, protože bez všech těchto aktérů 
a odvahy měnit zaběhlý systém bychom to nezvládli. O správ-
nosti rozhodnutí zavést digitalizaci v rekordně krátkém čase 
svědčí fakt, že možnost podat přihlášku elektronicky využila 
drtivá většina uchazečů.

Díky elektronizaci systému jsme také získali potřebná data, na 
jejichž základě mohou zřizovatelé postupně sladit nabídku stu-
dijních oborů a jejich kapacit s poptávkou ze strany žáků, rodi-
čů i zaměstnavatelů s přihlédnutím ke specifickým potřebám 
regionů.

Ze strany ministerstva jsme pro to vytvořili podmínky ve vlá-
dou schváleném Dlouhodobém záměru vzdělávání pro roky 
2023–2027, který mimo jiné umožňuje posílení kapacit všeo-
becných středních škol. Důležitých změn se podařilo dosáh-
nout také v otázce zajištění udržitelného financování regionál-
ního školství, která je výsledkem dohody se zástupci školských 
asociací a odborů. Současně jsme připravili novelu školského 
zákona, díky které budeme moci poskytnout cílenou finanční 
podporu školám, které plní ve vzdělávacím systému specific-
kou roli.

Ke zvýšení kvality ve vzdělávání by měly významnou měrou 
přispět nově revidované rámcové vzdělávací programy, jejichž 
hlavním pilířem je zvýšení významu všeobecně uplatnitel-
ných a v praxi využitelných dovedností, rozvoj kritického my-
šlení a práce s informacemi. Pro aktivní studenty a studentky 

Transformace vzdělávacího systému vyžaduje spolupráci mnoha aktérů. Od ministra školství se 
přitom očekává nejen jasná vize a odhodlání prosazovat konkrétní opatření, ale také schopnost 
vytvořit podmínky pro prosazení změn ve všech úrovních vzdělávacího systému.

Starostové ve vládě

MIKULÁŠ BEK,
ministr školství

jsme na MŠMT zřídili nový poradní panel mládeže, abychom 
dali prostor těm, kterých se změny týkají nejvíce.

Věnujeme se také zlepšování podmínek žáků a studentů, a pro-
to se intenzivně věnujeme otázkám duševního zdraví a  pri-
mární prevenci. To vše by mělo přispět k posílení bezpečnosti 
ve školách.

Funkční období této vlády se pomalu blíží do své poslední čtvr-
tiny. Ve zbývajícím čase se chci soustředit na dokončování za-
počatých úkolů, velkou pozornost chci věnovat také přípravě 
ideových záměrů reforem, jejichž rozpracování a  prosazení 
bude už úkolem nového vládního kabinetu.
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PROHLÍDKA TEMELÍNA: 
ENERGETICKÁ KOMISE STAN POTVRZUJE 
BEZPEČNOST JADERNÉ ENERGIE
– Štěpán Hofman, ředitel Kabinetu ministra MPO

Hlavním cílem návštěvy bylo prozkoumat provoz jednoho 
z nejdůležitějších zdrojů energie v České republice a diskuto-
vat o perspektivách jaderné energetiky. Členové komise měli 
možnost podrobně se seznámit s  fungováním reaktoru, jeho 
bezpečnostními opatřeními a moderními technologiemi, které 
Temelín využívá. Jaderná energetika je v České republice klíčo-
vým prvkem energetické bezpečnosti a je považována za jedi-
nou reálnou alternativu k postupnému odstavování uhelných 
elektráren.
Během prohlídky byly diskutovány ekologické výhody jaderné 
energetiky, která představuje čistý zdroj energie s minimálním 
dopadem na životní prostředí. Elektrárna Temelín, využívající 
moderní technologie a postupy, zajišťuje vysokou úroveň bez-
pečnosti a spolehlivosti. Jaderná energetika je pro Českou re-
publiku klíčová, a to nejen z hlediska energetické bezpečnosti, 
ale i jako jediná reálná alternativa k postupnému ukončování 
uhelných elektráren. Také významně přispívá k plnění závaz-
ků České republiky ke snižování emisí CO2. Rád bych ještě zdů-
raznil, že jádro je jedním z nejbezpečnějších a nejčistších zdro-
jů energie, které má země k dispozici.
Prohlídka měla rovněž osvětový charakter. Informování veřej-
nosti o přínosech a bezpečnosti jaderné energie je nezbytné pro 
odbourávání zbytečných obav a mýtů spojených s tímto zdro-
jem. Členové komise byli přesvědčeni, že je důležité pravidel-
ně poskytovat informace o jaderné energetice a angažovat se 
v edukaci veřejnosti.
Během návštěvy jsme se přesvědčili o bezpečnosti a nezbytnos-
ti jaderné energie pro budoucnost energetické politiky České 
republiky. Znovu musím zdůraznit, že v porovnání s fosilními 
palivy produkuje jaderná energie téměř nulové emise CO2, což 
je klíčové pro ochranu životního prostředí a udržitelnost ener-
getických zdrojů. Elektrárna Temelín i elektrárna Dukovany, 
jako jedny z pilířů české energetiky, hrají zásadní roli v zajiště-
ní stabilních a bezpečných dodávek energie. Českou republiku 
teď čeká jedno z nejzásadnějších rozhodnutí, a to výběr dodava-
tele technologie a počtu jaderných bloků, které se rozhodneme 
stavět. Bude se jednat o největší investici České republiky v její 
novodobé historii. V  této chvíli výběrovým řízením úspěšně 
postupují k finálnímu rozhodnutí dva uchazeči. Jedním je fran-
couzské EDC a druhým z nich je korejský KHMP. Česká vláda 

V pátek 26. dubna 2024 se členové energetické komise STAN zúčastnili exkurze do jaderné 
elektrárny Temelín. Návštěvu jsem jako předseda komise vedl já – Štěpán Hofman a účastnili se 
jí také členové Jiří Melzer, Tomáš Hřebík, Jindřich Prchal, Lucie Krejčová a Scarlett Vondrušková. 
Prohlídka začala v 9:00 a zaměřila se na důkladné seznámení s provozem reaktorového sálu, který 
byl během této doby v odstávce.

Starostové ve vládě

vybere jednoho z vendorů v průběhu měsíce července. V příš-
tím čísle se tedy dozvíme, jak rozhodla.
Tato akce podtrhla význam jaderné energetiky v českém ener-
getickém mixu a ukázala, že je připravena plnit klíčovou roli 
v přechodu k čisté energii. 
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EVROPSKÉ VOLBY? ÚSPĚCH! 
VYSOKÝM OČEKÁVÁNÍM NAVZDORY
– Jan Lacina

Ziskem 8,7 % jsme se navíc přiblížili 
k  nejlepšímu naměřenému volebnímu 
modelu do Poslanecké sněmovny za po-
slední léta, tedy 9 % u Medianu v únoru 
letošního roku. Pětiprocentní hranici 
jsme překonali i v tak těžkých regionech, 
jako jsou Karlovarský či Moravskoslez-
ský kraj. Volební účast přes 36 % dává zá-
roveň evropským volbám vysokou míru 
relevance, třebaže je voliči stále ještě vní-
mají jako volby druhého řádu, v nichž je 
příležitost trestat i  experimentovat. Po 
Motoristech, největším překvapení sou-
těže, jsme se stali druhou nejoblíbenější 
kandidátkou u nejmladších voličů…
Podobně z  voleb vycházíme i  prizma-
tem získaných mandátů. Do Evropské-
ho parlamentu se dostali oba dva lídři 
– Danuše Nerudová a  Jan Farský, za 
nimi o  sobě dali vědět mladí, ambici-
ózní a pracovití nováčci, příslib do bu-
doucna. Oproti volbám v roce 2019 jsme 
zdvojnásobili počet mandátů, máme víc 
europoslanců než lidovci, Piráti nebo 

Začnu od konce. Volby do Evropského parlamentu pro nás dopadly velmi dobře.  
Navzdory tomu, že očekávání, hnaná vpřed mimořádným volebním potenciálem,  
byla výrazně vyšší,  Jsou naším dosavadním nejlepším výsledkem do Evropy vůbec.

Starostové ve Sněmovně

SPD. Z vládních stran jsme jediní rostli, 
ostatní ztráceli, někteří krvavě, jen Top-
ka zůstala klasicky na svém. Sněmovní 
koalice porazila sněmovní opozici 8:7. 
Premiér Petr Fiala i  ostatní koaliční 
partneři (s  čestnou výjimkou Pirátů) 
potvrdili náš nárok nominovat evrop-
ského komisaře. Potud dobré zprávy.
Složitější je hodnotit mimořádný ohlas 
Motoristů a Přísahy a samozřejmě také 
určitý comeback komunistů maskova-
ných pod značkou Stačilo! Jejich výsle-
dek významně dramatizuje výhled do 
klíčových sněmovních voleb na podzim 
příštího roku. Andreji Babišovi se naro-
dili hned dva nadějní adepti na roli ko-
aličního partnera, jakkoli se může jevit 
úspěch Motoristů i komunistů jako osob-
ní úspěch jejich nepřehlédnutelných 
lídrů, které s vysokou mírou pravděpo-
dobnosti spolknou bruselské kuloáry.
Náš hlavní úkol zní jasně: Zastavit oli-
garchu a  chaotického mikromanažera 
Andreje Babiše v cestě zpět do Strakovy 

akademie. A k tomu bude – mimo jiné – 
zapotřebí silný a úspěšný STAN. Máme 
sebevědomý, třiatřicetičlenný poslanec-
ký klub, druhý největší senátní klub, 
čtyři hejtmany, spoustu starostů… a teď 
také dva europoslance. Je to jen na nás. 
Jedno pravidlo říká, že energie vložená 
do dobrého nápadu se nikdy neztrácí. Ji-
nými slovy: Máme vše ve svých rukách.

Dostávám od mnoha lidí ze svého okolí otázku, jestli ty všechny hrozby, o kterých se mluví v médiích a ve Sněmovně, jsou reálné. 
A pokud ano, co by měli politici konkrétně dělat pro to, aby veřejnost začala brát obranu a bezpečnost České republiky vážně?
Je to poměrně těžká otázka. Úkolem nás politiků je srozumitelně a jasně vysvětlovat, jak fungují velmi komplexní problémy. Ne 
vždy se to daří.
Obrana a bezpečnost státu mají být prioritami bez ohledu na to, co se děje za hranicemi. Po pádu Berlínské zdi a Sovětského svazu 
zavládla nezdravá spokojenost mezi státy – že už nebudou žádné velké války, že jsme na konci dějin atp. Skeptici (spíše realisté) už 
tehdy namítali, že jde o naivní představy. A bohužel se ukázalo, že měli pravdu.
Pokud upozorňujeme na potřebu branné výchovy, zatraktivnění aktivních záloh a případné obnovení (v nějaké moderní podobě) tzv. 
„vojny“, tak to rozhodně neděláme proto, že bychom chtěli strašit. Musíme si ale zvyknout, že máme v rybníčku mezinárodních vztahů 
velké dravce, kteří na rozdíl od nás zbrojili a chystali se na válečné operace. Být potom uprostřed takového pekla nepřipravený 
a říkat „chceme mír“, by bylo sebevraždou.
Máme i nová rizika: Írán se může kdykoliv v brzké budoucnosti stát zemí s jadernou zbraní. Severní Korea a Rusko se sbližují, jak mj. 
ukázala pompézní návštěva Vladimira Putina v Pchjongjangu. Válka na Ukrajině pokračuje a je to hra trpělivosti zemí euroatlantického 
prostoru: čas je bohužel na straně Ruska. Provokace vůči Pobaltí, Finsku a Polsku budou brzy na denním pořádku. S těmito všemi 
hrozbami musí zodpovědní politici počítat a umět lidem vysvětlit. Musíme s lidmi komunikovat více a lépe. Nenadávat jim, že se bojí. 
Neposmívat se jim. A hlavně jim nenadávat do „dezolátů“. 

OBRANU A BEZPEČNOST MUSÍME BRÁT VÁŽNĚ
Josef Flek

JAN LACINA,
poslanec
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DUŠEVNÍ ZDRAVÍ DĚTÍ JE NAŠE PRIORITA. NA 
MINISTERSTVU ŠKOLSTVÍ JSME PŘIPRAVILI 
KOMPLEXNÍ BALÍČEK OPATŘENÍ NA PODPORU 
DUŠEVNÍHO ZDRAVÍ DĚTÍ VE ŠKOLÁCH 
– Jitka Černá, Mikuláš Bek

Opatření jsme navázali na Dlouhodobý záměr rozvoje vzdělávací 
soustavy České republiky a Strategii vzdělávací politiky ČR 2030+. 
Součástí připravovaných změn je plán rozvoje školních poraden-
ských pracovišť, ukotvení podpůrných pedagogických pozic ve 
školách a zavedení mobilních týmů dětského duševního zdraví, 
které mohou pomáhat v terénu v případě krizových situací. 

Pro školní rok 2024/2025 jsme připravili několik klíčových 
opatření:
• Pracujeme na zavedení nové pozice školních psychologů 

a speciálních pedagogů.
• Jednáme s  vysokými školami o  navýšení kapacit studij-

ních programů psychologie a speciální pedagogiky. Tento 
krok má zajistit dostatek kvalifikovaných odborníků pro školy.

• Chceme monitorovat šikanu ve školách, která objektivně 
zhoršuje duševní zdraví žáků a  studentů. V  současnosti 
školy nemají povinnost zaznamenávat případy šikany. Chce-
me připravit návrh monitoringu šikany a vytvořit systém, 
který by umožnil lepší sledování a  řešení případů šikany. 
Šikana ze škol nezmizí tak, že o ní nebudeme mluvit, potře-
bujeme s ní pracovat, a proto o ní potřebujeme vědět. Ocení to 
nejen žáci a učitelé, ale také rodiče.

• Spolupracujeme s Policejním prezidiem ČR na sdílení anony-
mizovaných dat o výskytu sebevražedného jednání žáků.  

Do roku 2027 plánujeme:
• Zavést standard pro minimální preventivní program školy.
• Zvýšit kvalitu třídnických hodin, které budou zaměřeny 

na osobnostně-sociální výchovu a podporu well-beingu. 
Na podporu well-beingu se zaměřujeme napříč předměty 
i v připravovaných rámcových vzdělávacích programech

• Vytvořit krizové intervenční týmy. V případě, že některé 
školy budou řešit vypjaté situace, které mají vliv na duševní 
zdraví žáků a studentů, budou jim partnery mobilní týmy 
expertů na krizové situace, které budou schopny do 36 hodin 
dorazit do školy a poskytnout jim pomoc a podporu. 

Všechna uvedená opatření jsme konzultovali s odborníky z ne-
ziskového sektoru i pedagogické praxe a na jaře jsme uspořádali 
kulatý stůl pro zástupce krajů a profesních organizací. Na plánu 

Starostové ve vládě

Ze srovnání všech zemí OECD chodí čeští žáci a žákyně do školy v průměru nejméně rádi a necítí se ve 
školním prostředí dobře. Na MŠMT reflektujeme potřebu zaměřit se ještě výrazněji na systémovou 
podporu dětské duševní pohody, a proto jsme v tomto roce intenzivně pracovali na vytvoření 
komplexního balíku opatření, který pomůže především v rámci regionálního školství. 

se podílel zmocněnec pro well-being a ústavní výchovu Ferdi-
nand Hrdlička, náměstek ministra Jiří Nantl, Jitka Černá z kabi-
netu ministra, expertka na duševní zdraví Lenka Felcmanová 
a zakladatelka neziskové organizace Nevypusť duši Marie Salo-
monová. Zároveň jsme spolupracovali s Ministerstvem zdravot-
nictví a zmocněnkyní pro lidská práva Klárou Laurenčíkovou.
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DEMOGRAFIE KONTRA ČESKÉ ŠKOLSTVÍ
– Věra Kovářová

Mnohým lidem se zdá, že „problém se vyřeší sám“. Vždyť při 
srovnání třeba s rokem 2017 (114 405 dětí) nám loni chybělo 
více než 23 tisíc dětí. Což je asi jeden tisíc tříd. Ale to vůbec není 
tak jednoduché. Jakkoliv to může znít divně, kapacity ve škol-
ství zvyšovat musíme.

Paradoxy demografie
Demografie před nás položila několik problémů:
1. Potíž nejsou kapacity ve školství celkově, ale v jejich regio-

nálním rozložení. Někde školy praskají ve švech, jinde jsou 
prakticky poloprázdné.

2. Populační vlny se systémem postupně posouvají. Takže 
poté, co silnější ročníky minulosti (třeba z let 2007 až 2011) 
zaplnily školky a pak základní školy, klepaly a klepou nyní 
na nepříliš připravené brány škol středních. To stejné zaží-
váme, a ještě také zažijeme znovu se silnějšími ročníky 2016 
až 2019.

3. Demografie zesiluje dlouhodobý problém se sociálně i eko-
nomicky vydělenými regiony. S  tím pak souvisí eskalace 
vnitřní migrace a růst zón, kde „nikdo nechce žít“.

Neexistuje jednoduché a  bezbolestné řešení. Navíc všechno, 
co uděláme, bude stát peníze, znamená to výdaje z veřejných 
rozpočtů, které jsou (přes celkem úspěšnou konsolidaci) pod 
nemalým tlakem.

Zoufání nám nepomůže
Jedno je jisté: Nepomůže nám zoufání ani zavírání očí před pro-
blémy. Co skutečně potřebujeme?
Pružnější a  efektivnější systém, který umožní navyšovat ka-
pacity podle regionální potřeby, zároveň ale ochrání školní 
systém tam, kde se dětí aktuálně nedostává. Protože to je dru-
há strana mince. Při vlně skutečně nízké porodnosti, která tr-
vala prakticky celou druhou polovinu devadesátých let až do 
roku 2003 (se smutným vrcholem roku 1999, kdy se narodilo 
pouhých 89 471 dětí) nastalo houfné rušení školek i celých škol 
a došlo k obrovskému podfinancování systému. Slabší regiony 
byly ponechány zcela na holičkách.
V minulém desetiletí zase všichni věděli, že růst porodnosti po-
vede k tlaku na kapacity. Přesto nebyly učiněny (až na světlé 
výjimky) kroky, jak systém učinit efektivnějším a jak například 
připravit střední školy na to, co nyní prožíváme.
Naše současná odpověď musí respektovat fakta. Například, že 
okolí Prahy a Brna i města samotná rychle rostou počtem domů 
i lidí, že se to týká i řady dalších měst a obcí v prosperujících 
regionech. Ale v  žádném případě nesmíme znovu opakovat 
chybu minulosti – rušení škol, rezignaci na jejich kvalitu a pod-
poru tam, kde je socioekonomický vývoj nejhorší.

Počet dětí narozených loni byl velmi nízký, přesáhl sotva 90 tisíc. Takže když nyní hovořím o potřebě 
zvyšovat kapacity mateřských, základních i středních škol, vidím často „významně pozdvihnuté 
obočí“ a pochybnosti, zda to je třeba.

Starostové ve Sněmovně

VĚRA KOVÁŘOVÁ,
první místopředsedkyně Poslanecké sněmovny

Jak na to?  Těžká otázka.
Nedávno jsme spolupořádala ve Sněmovně kulatý stůl o  no-
vých možnostech financování dětských skupin jako plnohod-
notné alternativy předškolní péče. Není to komplexní řešení 
pro všechny děti do šesti let, ale je to otevření možnosti poměr-
ně rychlé reakce na změny.
Z diskusí ve Sněmovně i jinde vím, že ministr školství Mikuláš 
Bek a jeho úřad přesně chápou problém ve školách základních 
i středních. Včetně nutnosti jejich udržení tam, kde je demogra-
fie proti, a rozvoje tam, kde to vyžaduje. Mnohé však naráží na 
financování. Peníze samozřejmě nejsou všelék, ale bez nich to 
nepůjde. Víc peněz  pro investice ve školství – chytře a účelně 
použitých – to je výzva pro naše hnutí, protože sestavování roz-
počtu se rychle blíží. To, že kvalitní vzdělání našich dětí je prio-
rita snad nemusím zdůrazňovat.
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ČESKO NENÍ PŘIPRAVENÉ NA KRIZI 
A STAV SE NELEPŠÍ
– Michaela Opltová

Situace, jak upozorňuje NKÚ, se přitom nadále zhoršuje, přes-
tože vláda i bezpečnostní složky provádějí cvičení a opatření 
na zvýšení bezpečnosti. „Zhruba 80 procent lidí neví, kde hle-
dat stálý úkryt, a  skoro polovina lidí nevěděla, jak se zacho-
vat při úniku chemických látek,“ tvrdí ve zprávě za rok 2023 
NKÚ o připravenosti společnosti na stav bezpečnostní hrozby. 
Bezpečnostní riziko, při němž je zapotřebí najít úkryt, přitom 
zdaleka nemusí být spojené jen s útokem cizí mocnosti. Ke zmí-
něnému úniku chemických látek může dojít například při ne-
odborné manipulaci nebo havárii na hokejovém stadionu, kde 
se k chlazení ledových ploch běžně používá čpavek.
Za zvlášť kritický NKÚ považuje nedostatek masek, ochran-
ných obleků a  čím dál méně trvalých úkrytů. Schovat by se 
v nich mohlo jen 3,2 procenta obyvatel země, tedy něco málo 
přes 300 tisíc skoro z 10,7 milionu lidí.
Takový stav věcí je velmi vážný, neměli bychom ale připustit, 
aby se odpovědnost za něj svalovala pouze na tuto vládu. Bo-
hužel se nyní potýkáme s důsledky dlouhodobého podcenění 
situace od 90. let minulého století. V období studené války se 
bezpečnostním opatřením věnovala větší pozornost, avšak po 
skončení této éry se úroveň připravenosti postupně snížila. 
Současný neblahý stav světa kolem nás by pro nás všechny ale 
měl znamenat velmi vysoko zdvižený varovný prst. 
Musíme nyní dohnat mnoho z věcí, které se zanedbaly, a asi 
nemá smysl zabývat se tím, kdo za to může. Je nezbytné, aby 
Česká republika přijala opatření ke zlepšení své připravenosti 
na krizové situace a zvýšila informovanost veřejnosti. Nedo-
statky v bezpečnostní infrastruktuře a nedostatek ochranných 
pomůcek mohou mít katastrofální důsledky v případě skutečné 
krize.
Asi to nejjednodušší, co můžeme udělat, je poskytnout obča-
nům informace. Stačí například webové stránky s potřebnými 
informacemi. Myslím, že ještě naše vláda by mohla nastartovat 
proces modernizace a inovací vojenského vybavení a vozového 
parku. Předpokládám, že se jedná o natolik závažné a zásad-
ní celospolečenské téma, že nebude větší problém najít na něm 
shodu napříč politickými silami koalice i opozice. 
Právě téma připravenosti na krizové situace považuji za jedno 
z těch, u kterých by různice měly jít stranou. Otázkou bude ze-
jména jak se vyrovnat s tím, že na jedné straně je třeba jednat 
rychle, a na druhé straně splnit všechny podmínky správného, 
korektního a transparentního zadávání veřejných zakázek. 
Ještě důležitější je začít bez předsudků a  na racionálním zá-
kladu diskutovat o tom, zda právě problém zanedbané civilní 
obrany není řešitelný zavedením nějakého typu „polovojen-

Podle aktuální zprávy Nejvyššího kontrolního úřadu (NKÚ) je Česká republika nedostatečně 
připravena na krizové situace a mimořádné události. Na povrch vyplynuly alarmující nedostatky 
v informovanosti veřejnosti i podcenění stavu infrastruktury pro případné úniky chemických látek či 
jiné bezpečnostní hrozby. 

Starostové ve Sněmovně

MICHAELA OPLTOVÁ,
poslankyně

ské,“ respektive branné výchovy. Nikdo snad nemůže myslet 
vážně, že zavedení branné výchovy by představovalo návrat 
k neblahým časům před rokem 1989. Úplně mimo veškerou re-
alitu mi potom přijde tvrzení, že branná služba se rovná mili-
tarizaci společnosti. To je úplný nesmysl, který devalvuje řešení 
zásadního tématu na úroveň nedůstojné frašky. 
Nepochybuji však, že to zvládneme. Musíme. A musíme se do 
toho pustit hned dříve než nás nečekaná událost usvědčí z ne-
dbalosti. 
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NAŠÍM CÍLEM MUSÍ BÝT NAJÍT ŘEDITELE 
LEADERY, NE JEN “NĚJAKÉ” ŘEDITELE
– Martin Hájek

To určitě je, a také je to jedna z příčin, proč je jakýchkoliv 
kandidátů na pozici ředitele málo. I když pokud je zřizo-
vatel šikovný, určitě si nějakého ředitele sehnat dokáže… 
Chceme ale jen “nějaké” ředitele, nebo chceme kvalitní ře-
ditele – leadery? Odpověď je jasná. Nezbývá než se seriózně 
zabývat problémy, kterým současný systém výběru ředite-
lů čelí.
Nedávno realizovaný výzkum neziskové organizace Uči-
tele naživo, s jehož zástupci se pravidelně potkávám, defi-
noval několik bariér, které brání ve vstupu více kandidátů 
do systémů konkurzů. Tím přicházíme o možnost výběru 
a  o  příležitost najít opravdu skvělé kandidáty. Ze závěru 
vyplývá, že k hlavním překážkám při úvahách o přihláše-
ní do konkurzu patří administrativa, která na budoucího 
ředitele čeká, pociťovaná profesní nepřipravenost, a co by 
mělo být především pro nás jako Starosty alarmující – oba-
va ze zpolitizovaného konkurzu. 
Výsledky to nejsou nijak překvapivé, ale je nutné zdůraznit, 
že pokud by byly tyto překážky podle autorů výzkumu od-
straněny, našlo by se na pozici ředitele školy dvakrát více 
kandidátů než v  současné době, a  tím by se také zvýšila 
pravděpodobnost kvalitního výběru,
Otázku, jak najít dobrého ředitele, tentokrát již u  samot-
ného konkurzu, jsem položil i  v  rámci kulatého stolu na 
téma vztahu zřizovatele a ředitele. Ten jsem v prostorách 
Poslanecké sněmovny uspořádal na začátku května tohoto 
roku. Každá z vystupujících stran – MŠMT, ČŠI, zřizovatelé, 
odborných asociací – na problém nahlíží ze svého specific-
kého úhlu pohledu a rozhodně platí, že ani jeden z názorů 
bychom v diskuzi o hledání cest vedoucích ke kvalitnější-
mu regionálnímu školství neměli považovat za irelevantní 
či nevhodný. 
Zatímco zřizovatelé chtějí mít větší míru kontroly nad ře-
ditelem, odborné asociace považují za důležité mít při vý-
běru téměř povinnou účast psychologa práce nebo stano-
vit povinnost vybrat bez ohledu na cokoliv opravdu toho 
prvního – výherce konkurzu. Jakkoli na některých věcech 
nepanuje shoda, široká debata o každé jednotlivosti naše 
školství dál kultivuje a vede ho správným směrem.
Naší dlouhodobou snahou by mělo být, aby tato metodická 
debata pokračovala, a hlavně aby se její dílčí závěry poda-
řilo promítat v praxi. Jedině dobrý způsob výběru zajistí, že  
budeme mít také dobré ředitele, a tím i dobré školy.

Školu dělá ředitel – pravda, která byla už mnohokrát potvrzena praxí. V dnešních podmínkách se od 
ředitele čeká, že by měl být dobrým pedagogickým leaderem, který dokáže pedagogický sbor vést 
k realizaci stanovených vizí a cílů a umí ho nadchnout pro inovace a nové trendy. Zároveň musí být 
silný v administrativních věcech, protože ani této oblasti se na pozici ředitele nelze vyhnout. Že je 
toho trochu moc?  

Starostové ve Sněmovně

MARTIN HÁJEK,
poslanec
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Jana Krutáková
poslankyně

Pět set nebo 
dvě stě padesát?
Právě na tuto otázku týkající se mi-
nimální výměry honitby se téměř 
celá diskuze o novele zákona o mys-
livosti zúžila. Osobně upřednostňuji 
min. výměru 250 ha, která umožní 
vznik vlastní honitby. Novela řeší 
spoustu dalších problémů či otázek 
týkajících se dnešní myslivosti. Cí-
lem je tedy nejen posílení práv vlast-
níků honebních pozemků, ale také 
snížení stavu spárkaté zvěře, která 
působí značné škody zejména na 
lesních porostech. Plán lovu se bude 
odvíjet od  výše poškození lesních 
či zemědělských pozemků a povin-
ností pro uživatele honitby bude 
splnění minimální výše napláno-
vaného lovu. Na digitalizaci hlášení 
lovu a škod pak reaguje zavedení 
Informačního systému evidence 
myslivosti, který předpokládá zjed-
nodušení komunikace a administ-
rativy spojené s myslivostí. 
Otázek a odpovědí kolem této nove-
ly je víc než dost a předpokládám 
tedy ve sněmovně bohatou diskuzi 
nejen napříč politickými stranami, 
ale i napříč jednotlivými politický-
mi kluby. 

Jiří Hájek
poslanec

Zákon je připraven 
horkou jehlou
Novela zákona nehledá ani nena-
chází pomyslný balanc mezi vlast-
níky lesů a půdy a myslivci. Cílem 
bylo najít řešení problému s přem-
noženou zvěří. A jak se říká, cesta do 
pekla je dlážděna dobrými úmysly. 
V čem je tedy hlavní problém? Nove-
lu potřebujeme, zákon je starý přes 
dvacet let a není dobrý. Např.  prak-
ticky nevyužívaný institut náhrady 
škody. 
Hlavní sporné body jsou snížení 
minimální výměry honitby z 500 ha 
na 250 ha, nově zaváděné nárokové 
povolenky a pokuty pro myslivce. 
Nevýhodou malých honiteb je neu-
možnění přirozené migrace zvěře. 
Dojde tak k ustřelování. Až se na 
pozemku zvěř vystřílí, bude se stří-
let i migrující zvěř. Jako v Německu, 
kde na srnku v lese nenarazíte. 
Problém jsou i nárokové povolenky, 
kdy vlastník nad 30 ha má nárok na 
přenositelnou povolenku. V honit-
bě tak střílí kdokoliv s honebním 
lístkem. Může střílet všechno. Je to 
opět ode zdi ke zdi. V lese nezůstane 
skoro žádná zvěř. Kompromis jsou 
nepřenosné povolenky. Myslivost 
je dobrovolná, zájmová činnost, 
dělaná ve volném čase. Každý rok 
myslivců ubývá. Pokutováním se to 
jenom zhorší. Řešením je otevřenost 
spolků a motivace k odstřelům, ni-
koliv sankce.

Pavel Čížek
místopředseda hnutí

Vyvážení zájmů 
zemědělců, lesníků  
a myslivců
Zákonné úpravy myslivosti vždy 
řešily to, jak skloubit zemědělské 
a lesnické hospodaření s chovem 
a lovem volně žijící zvěře. Navrho-
vaná novela mysliveckého zákona 
řeší především škody zvěří při ob-
nově lesů a škody zvěře – zejména 
prasete divokého na zemědělských 
pozemcích. V souladu s programo-
vým prohlášením Vlády posiluje 
práva vlastníků pozemků povolen-
kou pro vlastníky, kteří vlastní více 
než 30 ha. 
Předností novely je stanovení 
plánu lovu dle objektivně zjiště-
ných škod, organizací zřízenou 
MZe (ÚHÚL) a evidence ulovené 
zvěře moderní aplikací – fotografií 
a místem ulovení. Zároveň zákon 
počítá se stanovením minimálních 
počtů zvěře, dle jednotlivých dru-
hů zvěře a tím brání případnému 
přílišnému lovu. Snížení velikosti 
honitby na 250 ha částečně posiluje 
postavení malých vlastníků pohro-
zit v případě vysokých škod zvěří 
zřízením vlastní honitby. 
Jde tak vlastně jen o mírné zvýhod-
nění menšiny v honebních spole-
čenstvech. K dělení honiteb dojde 
jen ve skutečně výjimečných pří-
padech. Např. Rakousko má podob-
nou průměrnou velikost honitby 
jako Česko při minimální velikosti 
honitby 115 ha. 

Novela, kterou projednává Sněmovna, by podle ministerstva zemědělství měla pomoci snížit 
počty spárkaté zvěře a tím omezit škody na polích a lesích. Zároveň by měla zjednodušit 
administrativu nebo posílit práva vlastníků honebních pozemků.

TŘI POHLEDY: Jaký je váš názor na novelu zákona o myslivosti?
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Starostové v Senátu

STAROSTOVÉ PŘEDSTAVILI SVÉ KANDIDÁTY 
DO SENÁTNÍCH VOLEB

V pondělí 24. června hnutí Starostové a nezávislí představilo 
své kandidáty do senátních voleb. Celkem 16 osobností je při-
praveno v Senátu hájit zájmy svých regionů, vyvažovat často 
rozštěpenou Sněmovnu a být ochránci demokracie. 

Ministr vnitra a předseda hnutí Starostové a nezávislí Vít Ra-
kušan při zahájení kampaně řekl:  „Senát dlouhodobě ukazuje, 
jak je v naší zemi potřebný. Jsou v něm lidé úzce spjatí se svým 
regionem, vyvažují často rozštěpenou Poslaneckou sněmovnu 
a jsou pojistkou demokracie. I proto jsou senátní volby důleži-
té a jsem rád, že do nich opět posíláme zkušené lidi z regionů, 
osobnosti, které jsou připraveny vás hájit. Znáte je a můžete jim 

věřit. Budu rád, když jim dáte svůj hlas u voleb, které se konají 
20. a 21. září.“

Mezi kandidáty jsou i tři současní senátoři Starostů, kteří budou 
obhajovat své křeslo: Jiří Drahoš (Praha 4), Miroslav Balatka (So-
kolov) a Hana Žáková (Třebíč). Nově se o křeslo senátora bude 
ucházet Miroslav Bárta (Praha 2), Štefan Drozd (Chomutov), Zby-
něk Ziggy Horváth (Zlín), Miroslav Kroc (Rokycany), Petr Liška 
(Litoměřice), Ondřej Lochman (Mladá Boleslav), Lena Mlejnková 
(Jablonec nad Nisou), Hana Naiclerová (Prostějov), Josef Osička 
(Břeclav), Libor Picka (Domažlice), Michael Rataj (Opava), Juraj 
Thoma (České Budějovice) a Libor Zabloudil (Brno-město).

VÍCE INFORMACÍ O VŠECH KANDIDÁTECH NALEZNETE NA NAŠICH STRÁNKÁCH.

Tisková konference k senátním volbám Lena Mlejnková

Michael Rataj Ondřej Lochman Jiří Drahoš

https://www.starostove-nezavisli.cz/volby/senatni-volby-2024
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Z ODBORNÝCH KOMISÍ STAROSTŮ A NEZÁVISLÝCH
– Vojtěch Pillár

Postupně jednaly odborné komise Sport, Ekonomika, Zdra-
votnictví, EU a zahraničí, Vzdělávání, Průmysl, Ústava a 
Životní prostředí.

Veškeré komise se primárně na svých jednáních zaměřily 
na diskusi nad přípravou volebního programu do sněmov-
ních voleb 2025. Komise si vydefinovaly prvotní rámcové 
oblasti a kapitoly ze své agendy, na kterých budou násled-
ně pracovat a rozvíjet je. Jednotliví členové se na základě 
své expertízy rozhodli, na jakých částech agendy se budou 
odborně podílet. Proběhla také revize obsahu společného 
programu s Piráty z roku 2021.

Za zmínku stojí jednání Odborné komise EU a zahraničí, 
jehož se zúčastnila i nově zvolená europoslankyně Danuše 
Nerudová. Společně s ní proběhla částečná reflexe výsled-
ků a kampaně do evropských voleb. Komise v čele s naší 
europoslankyní také řešila, jak probíhala vyjednávání o 
členství v evropských frakcích a jaké možné scénáře se ješ-
tě v tomto směru mohou uskutečnit. 

Na jednání Odborné komise Sport byl pozván státní ta-
jemník MŠMT Ondřej Andrys, se kterým členové diskuto-
vali vládou přijatou koncepci Mládež v pohybu a ve zdraví 
2024–2028. Ta obsahuje mimo jiné body o aktivním trans-

V uplynulých 14 dnech se uskutečnily poslední schůze odborných komisí před letními měsíci,  
kdy se naše komise nescházejí. Je tu tedy i poslední přehled o dění z našich komisí. 

Z odborných komisí

portu do školy i ze školy, pohybové přestávky ve vyučování, změ-
ny ve výuce tělocviku, otevřená hřiště, více školních sportovních 
soutěží, intenzivnější podpora sportovních talentů, ale i podpora 
duální kariéry sportovců na vysokých školách. 

Ostatní komise diskutovaly, jak již bylo uvedeno, především po-
stup v rámci přípravy volebního programu.

Tímto bych chtěl upřímně poděkovat všem aktivním členům a 
předsedům všech odborných komisí za jejich energii, aktivní pří-
stup a spolupráci v uplynulém půlroce. Budu se těšit opět v září, 
kdy se komise znovu začnou scházet. Do té doby přeji všem klidné 
léto. 

Pokud byste měli zájem nebo dotaz o fungování komisí, případ-
ně pokud byste zvažovali vstup do některé z komisí, neváhejte mě 
kontaktovat na: vojtech.pillar@stan.cz

ODBORNÉ KOMISE JSOU PORADNÍMI 
ORGÁNY, KTERÉ KOPÍRUJÍ ZAMĚŘENÍ 
JEDNOTLIVÝCH MINISTERSTEV TAK, ABY 
LEGISLATIVNÍ ČINITELÉ STAN NEUSTÁLE 
ZÍSKÁVALI NOVÉ PODKLADY KE SVÉ 
PRÁCI. ZÁKLADEM KAŽDÉ KOMISE JSOU 
ODBORNÍCI Z ŘAD ČLENSKÉ ZÁKLADNY 
STAN, ZA JEJICHŽ PRÁCI ZODPOVÍDAJÍ 
PŘEDSEDOVÉ A GARANTI. KOMISE SE 
PŘEDEVŠÍM ÚČASTNÍ TVORBY VOLEBNÍCH 
PROGRAMŮ. 

VÍCE INFORMACÍ O VŠECH KANDIDÁTECH NALEZNETE NA NAŠICH STRÁNKÁCH.

https://www.starostove-nezavisli.cz/program/programove-komise-stan
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Petr Liška:
Z dnešního otevření veřejného přístaviště pro malá plavidla 
v Brné u Ústí nad Labem si odnáším jednak radost z toho, že se podaři-
lo prosadit vybudování dalšího místa veřejné infrastruktury na Labi, 
ale současně si uvědomuji, že i toto přístaviště vznikalo komplikovaně 
a dlouho…                                   Facebook

Tomáš Dubský: 
S panem ministrem pro evropské záležitosti Martin Dvořák jsme 
dnes navštívili firmu Prihoda Fabric Ducting v Hlinsku, která vyrábí 
funkční a zároveň hezké textilní potrubí a vyústky. Je za ní úžasný 
30letý příběh.                                                          Instagram

Jarmila Levko: 
V rámci charitativní akce Boříme bariéry jsem si dnes ve Frýdlantě 
v Čechách zaběhla kilometrovou trať. Na stupeň vítězů můj výkon 
zdaleka nestačil, ale medaili jsme dostali všichni.                                                                                 

 Instagram

Michaela Šebelová: 
Děkuji neziskové organizaci Konsent: když to nechce, tak to nechce 
za pozvání na kulatý stůl o sexuální výchově ve školách. 
Je to téma, které je pro řadu lidí tabu, ale je velmi důležité o něm 
se studenty hovořit.                                                                 Facebook

Z Komory aneb Jak žijeme ve Sněmovně

https://www.facebook.com/petrliskacz/posts/pfbid02XdgN3DvBHqE1pn7BZBUMXThuxBLc9oH3d5m89dsz6xsemzUa7FpiM6zfSMYwBbAdl
https://www.facebook.com/MartinDvorakSTAN
https://www.facebook.com/TomasDubskyStarostove/posts/pfbid031Sbz7fEkDdaUABFtKTfxbohpWv2MTF48A5vjfgruRbJtrsc1WjqGPfMUQubQF6Dyl
https://www.facebook.com/jarmila.levkopeslova/posts/pfbid02cthkDGtiEAFN8D3ha58HFAJdKGbrxBWuZXmG2SkWmXDso45pD6AFnCTn8pY2jxMol
https://www.facebook.com/kdyztonechce
https://www.facebook.com/sebelovamichaela/posts/pfbid0ySQUHF6hs7Sfo4UPBVJQmXYC7bow2KrSXS2dESo4zgMWUdKdUwMSH5b9ZFowmXzgl
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mSTAN

MSTAŇÁCKÁ VAJEČINA 2024 
 – Ester Weimerová

Krásné počasí v sobotu 13. dubna jsme 
využili k celodennímu výletu na úpatí 
Chřibů a k návštěvě královského města 
Kyjov. Kromě jihomoravských členů se 
připojili i  členové z  Moravskoslezské-
ho, Olomouckého a  Jihočeského kraje 
a spolu se třemi nečleny jsme se tak sešli 
v krásném počtu 15 lidí.

Většina účastníků výletu vyrazila brzy 
ráno vlakem z  Brna. V  Bohuslavicích 
u  Kyjova pak čekal zbytek výpravy 
a náš čtyřnohý doprovod, fenka Ginny. 
O půl desáté jsme vyrazili ostrým tem-
pem do kopce, vstříc Kameňácké mys-
livně. Zanícené debaty občas protnul 
výklad kyjovského místostarosty a na-

šeho krajského místopředsedy Dana 
Čmelíka o okolních úkazech či chysta-
ných projektech města.

S mezizastávkou u lesní studánky jsme 
s velkým předstihem dorazili k mysliv-
ně, kde tak bylo dost času na obdivování 
místní zvířeny. V poledne se k nám na 
oběd připojil i kyjovský starosta a kraj-
ský náměstek František Lukl a debato-
val s námi o problémech kraje.

S  plnými bříšky jsme se přesunuli na 
kyjovskou radnici, kde jsme vyslechli 
prezentaci Dana Čmelíka o  úspěšných 
městských projektech a  o  plánech do 
budoucna. Po exkurzi po radniční bu-
dově a  vyslechnutí mnoha historek 
z  běžného místostarostenského života 
jsme se přesunuli do nedalekého Aqua 
v  parku, nedávno vybudovaného mo-
derního aquacentra.

V  doprovodu vedoucího údržby jsme 
si prošli celou technologii, která zajiš-
ťuje provoz bazénů a  na závěr si ještě 
na venkovním hřišti střihli partičku 
volejbalu. Blížil se pomalu večer, takže 
jsme zamířili do pivovarské hospody, 
kde jsme u piva a dobrého jídla strávi-
li další skoro dvě hodiny debatováním 
a  plánováním. Jako poslední účastník 
akce se k nám připojil předseda mSTA-
Nu Tomáš Pavelka, který pak s některý-
mi z nás ještě zavítal do bazénu a sauny.
Z výletu jsme si kromě skvělých vprav-
dě letních zážitků přivezli také při-
hlášky tří nováčků, kteří jsou nyní už 
našimi plnohodnotnými členy. Tak na 
viděnou na krajském sněmu a  v  létě 
pod stanem!
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Praha

BÝT DOBROVOLNÍKEM  
V PRAŽSKÝCH EUROVOLBÁCH
V letošní kampani do EUROvoleb nám byli velkou podporou a pomocí dobrovolníci Danuše Nerudové. 
V Praze se jich aktivně zapojilo něco přes 30 a níže naleznete rozhovor s dvěma z nich – s Jakubem D. 
(26 let) a Matoušem P. (16 let).

Co Tě vedlo k tomu stát se dobrovol-
níkem v letošních EUROvolbách? 
Jakub: Těch věcí bylo hodně. Od ně-
jakého všeobecného zájmu o politiku, 
až po úvahy o tom, jakou chci vlastně 
Evropu v  budoucnu. Tím největším 
impulsem pro mě pak byly Debaty 
bez cenzury, které začal Vít Rakušan. 
U nich jsem si řekl, že to je ta politika, 
která se mi líbí a že chci mít v politice 
lidi, hnutí, strany, které jdou do debat 
i o nepříjemných tématech, nebojí se 
přiznat chybu a  neutíkají k  jednodu-
chým a  krátkodobým řešením. V  ne-
poslední řadě mi pak ulehčilo rozho-
dování, zda se zapojit, dnes již členka 
STANu Danuše Nerudová, která pro 
mě svou odborností a  postoji před-
stavuje ideálního člena v Evropském 
parlamentu. 
Matouš: K  dobrovolníkům jsem se 
připojil, protože jsem chtěl podpořit 
stranu, která zastává stejné názo-
ry jako já. Rozhodl jsem se zapojit se 
i přes fakt, že ještě nemůžu volit. Zau-
jalo mě zejména to, že Starostové jsou 
jedna z  nejvíce proevropských stran 
a Evropská unie je pro nás jako mladé 
občany klíčová.

Co Tě nejvíce bavilo? Zažil si něco 
hodně zajímavého a překvapivého 
během kontaktní kampaně? 
Jakub: Nejvíce jsem užil čas strávený 
mezi lidmi, což mě osobně překvapilo, 
protože ze situace na sociálních sítích 
jsem měl z kontaktní kampaně trošku 
nahnáno. Nakonec se ukázalo, že oslo-
vovat lidi na ulicích mi vracelo víru 
v to, že politiku lze dělat slušně a bez 
nenávisti.
Matouš: Nejvíce mě bavila kontakt-
ní kampaň. Konkrétně to, jak jsme se 
dostávali s lidmi do konverzace, ať už 
měli stejné názory jako my, nebo od-
lišné. Mohli jsme si vyslechnout po-
hled na věc i z druhé strany a násled-
ně o tématu debatovat.
Co Tě nejvíce překvapilo na nás na 
STANařích? Co bys si vzkázal dalším 
lidem, kteří ještě váhají, jestli se stát 
dobrovolníky?
Jakub: Asi největším strašně pozitiv-
ním překvapením bylo celkové spo-
jení a  souhra STANařů, kde takhle 
sehraný tým můžou ostatní jen závi-
dět. Navíc jejich energie po celou dobu 
byla neuvěřitelná. Těm, co váhají bych 
vzkázal: Pojďte do toho, potkáte skvě-

lé lidi, hodně se dozvíte a získáte plno 
cenných zkušeností.
Matouš: Překvapilo mě, že atmosféra 
mezi dobrovolníky i  kandidáty byla 
velmi přátelská. Kdykoliv byl s  ně-
čím problém nebo jsem potřeboval 
poradit, všichni mi vždy ochotně po-
mohli. A  co bych vzkázal budoucím 
dobrovolníkům? Určitě do toho jděte! 
Nasbíráte spoustu nových zkušeností, 
zejména v oblasti debatování, osobně 
se seznámíte s  kandidáty a  potkáte 
partu super lidí, kteří se také zajímají 
o politiku.
Je po volbách… Co dál? Budeš se 
chtít dál v politice anebo ve STAN 
zapojovat? 
Jakub: Určitě ano. Pokud mě celá ta-
hle zkušenost něco ukázala, tak to, že 
v politice jsou uskupení, které stojí za 
to podpořit. Proto budu velice rád, po-
kud se budu moci i v rámci STAN dále 
do politického dění zapojovat.
Matouš: Určitě ano! Do politiky jsem 
zapálený už delší dobu a dobrovolnic-
tví tento zápal ještě prohloubilo až do 
takové míry, že uvažuji o studiu poli-
tologie na vysoké škole. 

JAKUB MATOUŠ



Kontaktujte nás! www.starostove.cz  facebook.com/starostove

STARÁME SE SLEDUJTE NAŠI ČINNOST NA 

WWW.STARAME.SE

http://facebook.com/starostove



